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АЛГОРИТМ РЕШЕНИЯ ЗАДАЧИ ПО ИСПРАВЛЕНИЮ ОПЕЧАТОК В ТЕКСТЕ, 
ПРИМЕНЯЕМЫЙ В ПОИСКОВЫХ СИСТЕМАХ С ПОДДЕРЖКОЙ КАЗАХСКОГО 

ЯЗЫКА

Аннотация. В статье описывается подход решения и применения алгоритма
исправления опечаток или ошибок в словах с поддержкой казахского языка, которые
допустили люди при вводе текста. Алгоритм разрабатывается с помощью расстояния 
Дамерау – Левенштейна и редакционного предписания для поисковой системы. Для 
точности и релевантности поиска, требуется точные ключевые запросы. В спешке люди 
могут забыть переключить раскладку, допустить орфографические или другие виды ошибок
при наборе текста, и нельзя допустить чтобы это повлияло на качество поиска информации.

Ключевые слова: исправление опечатка в тексте, поисковые запросы, ошибки в
запросах, расстояние Дамерау — Левенштейна, редакционное предписание.

Введение
Количество информационных ресурсов, таких как новостные сайты, блоги, площадки

электронной коммерции с онлайн продажами, электронные энциклопедии, непрерывно
растет. Существует мнение, что поисковая машина для сайта не является важным элементом, 
заслуживающим внимания и траты ресурсов. Возможно, это правда в каких-то частных 
ситуациях. Однако в большинстве случаев поисковая машина играет важную роль в 
жизненном цикле сайта. Данная работа посвящена одной из главных частей поисковой
системы — предварительной обработке текстового запроса для улучшения релевантности
поиска. Необходимость предварительной обработки запроса перед выполнением поиска
обусловлена технологической особенностью поискового процесса: в большинстве случаев
поисковые машины используют полнотекстовый поиск, поэтому чем точнее выполнен
запрос, тем точнее будет результат.

Принцип предварительной обработки текста можно реализовать с помощью алгоритма
редакционного предписания. Также можно применить алгоритм расстояния Левенштейна
для определения разности между двумя последовательностями символов. Требуется база
данных существующих слов, чтобы вычислительная система понимала, какие слова
существуют в естественном языке. Естественный язык включает в себя более тысячи
различных языков со своими правилами, синтаксисом и т.д. За основу возьмем три языка: 
казахский, русский, английский. Люди при наборе текста допускают чаще всего ошибки
следующего характера:

 самый распространенный вариант — проявление человеческого фактора — опечатка,
которую возможно допустить где угодно. Например, «сегдня сонлечный день». В
данном предложении ошибки в словах сегодня и солнечный;

 слова из русского языка, набранные латинскими буквами, или наоборот. Забыли
сменить раскладку клавиатуры. Например, «Privet» или «Ghbdtn» вместо «Привет»;

 казахский текст, написанный в русской раскладке. Например, «ынгайлы» вместо 
«ыңғайлы», или «коркем ан» вместо «кҿркем ҽн».
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системы — предварительной обработке текстового запроса для улучшения релевантности
поиска. Необходимость предварительной обработки запроса перед выполнением поиска
обусловлена технологической особенностью поискового процесса: в большинстве случаев
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запрос, тем точнее будет результат.
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сменить раскладку клавиатуры. Например, «Privet» или «Ghbdtn» вместо «Привет»;
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растет. Существует мнение, что поисковая машина для сайта не является важным элементом,
заслуживающим внимания и траты ресурсов. Возможно, это правда в каких-то частных 
ситуациях. Однако в большинстве случаев поисковая машина играет важную роль в 
жизненном цикле сайта. Данная работа посвящена одной из главных частей поисковой
системы — предварительной обработке текстового запроса для улучшения релевантности
поиска. Необходимость предварительной обработки запроса перед выполнением поиска
обусловлена технологической особенностью поискового процесса: в большинстве случаев
поисковые машины используют полнотекстовый поиск, поэтому чем точнее выполнен
запрос, тем точнее будет результат.

Принцип предварительной обработки текста можно реализовать с помощью алгоритма
редакционного предписания. Также можно применить алгоритм расстояния Левенштейна
для определения разности между двумя последовательностями символов. Требуется база
данных существующих слов, чтобы вычислительная система понимала, какие слова
существуют в естественном языке. Естественный язык включает в себя более тысячи
различных языков со своими правилами, синтаксисом и т.д. За основу возьмем три языка: 
казахский, русский, английский. Люди при наборе текста допускают чаще всего ошибки
следующего характера:

 самый распространенный вариант — проявление человеческого фактора — опечатка,
которую возможно допустить где угодно. Например, «сегдня сонлечный день». В
данном предложении ошибки в словах сегодня и солнечный;

 слова из русского языка, набранные латинскими буквами, или наоборот. Забыли
сменить раскладку клавиатуры. Например, «Privet» или «Ghbdtn» вместо «Привет»;

 казахский текст, написанный в русской раскладке. Например, «ынгайлы» вместо 
«ыңғайлы», или «коркем ан» вместо «кҿркем ҽн».
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REVIEW OF LICENSE PLATE RECOGNITION USING OPTICAL CHARACTER 

RECOGNITION 

Abstract. With the development of technologies and population increase the need in License 

Plate Recognition systems becomes more and more urgent. The police forces, park 

management, traffic control employees use LPR to improve their work. LPR system captures 

the image from digital camera, then makes pre-processing, character segmentation and character 

recognition. This paper is the survey of the OCR techniques and phases, the LPR application 

areas with a brief description of algorithms and methods applied by other researchers.  

Keywords: License Plate Recognition (LPR), Optical Character Recognition (OCR), 

ANPR (Automatic Number Plate Recognition), OCR algorithms, CER (Character Error Rate)

Introduction 

Optical Character Recognition (OCR) is the data mining of text from image and then 

transforming the text for editing or searching. 

License Plate Recognition (LPR) is an image processing mechanism used to 

recognize vehicles by their license plates. LPR was invented in 1976 by the UK Police Research 

Branch. The first test systems were deployed on the A1 road and in the Dartford tunnel. The 

first arrest on finding a stolen car was made in 1981 [1]. Creation of an effective LPR system is 

one of the most dynamic research spheres that has such applications as traffic control and 

optimization, car park management, border control and law enforcement. 

The detection and extraction of data from a number plate is the most important part of 

the LPR system that influences its overall accuracy. The performance can be hindered by the 

presence of noise, rough illumination, blurring, foggy conditions and unclear light. Most LPR 

algorithms usually consist of four steps: image capture, number plate detection, character 

segmentation and recognition. Character segmentation methods depends on the input image size, 

various lightening conditions, license plate location. Therefore, it is irrational to exactly conclude 

which method really shows the highest performance.  

Literature review 

The section focuses on the works previously done by several researchers. Optical 

character recognition is a broad topic that has its own history. In 1929, almost a century 

ago, Gustav Tauschek received a patent for an OCR method in Germany. The Tauschek 

machine was a mechanical device that used templates and a photo detector. The problem of 

automatic vehicle number plate recognition has been explored since the mid 90’s.  

Survey on OCR 

The works of Sarika Pansare et al. [2] and Sukhpreet Singh [3] familiarize with 

approaches used for the design of OCR systems. Venkata Rao et al. [4] give the comparison 

techniques and explain the phases of OCR. Noman Islam et al. in their work [5] demonstrate 

the types of OCR systems: handwriting and machine printed character recognition. The table of 

major phases of OCR gives the description and approaches used in OCR which has a wide sphere 

of applications [4][5] such as banking, medicine, transportation, etc. 
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Algorithms 

Most articles in optical character recognition on license plate use Convolutional Neural 

Network to extract features and recognize the vehicle number.  

Michael Reynaldo Phangtriastu [6] describes the difference between neural network and 

support vector machine in OCR by comparing some feature extraction techniques and their 

combination. 

Joseph Tarigan [7] tries to define the performance of Genetic Algorithms in improving the 

learning rate, the number of hidden neurons and the momentum rate on Back Propagation Neural 

Network. 

Anuja P. Nagare [8] uses Back Propagation and Learning Vector Quantization techniques for 

character recognition of license plate image. 

The table of Chirag Patel in [9] gives a comprehensive description of 15 works featuring OCR 

methods, their type and success rate. The table clearly presents the number plate detection rate and 

image size from several papers.  

The work of Narendra Sahu et al. [10] reviews the performance examination of optical 

alphabet identification and also briefly explains the manuscript processing steps and their potential 

difficulties.   

The paper of Nur‐ A‐ Alam et al. [11] shows the method for detecting and recognizing 

vehicle number plates in Bangladesh. The images of the vehicles are caught, and the number plate 

districts are recovered by the template matching method. After segmentation, CNN recover the 

features of each character categorizing the vehicle city, type and number. 

The work of S  ergio Montazzolli Silva [12] proposes the Automatic License Plate 

Recognition system and uses 5 different datasets to show the results. 

Stuti Asthana et al. in their work [13] describe the back-propagation algorithm using two 

hidden layers that provides for high accuracy. 

Humayun Karim Sulehria et al. [14] apply such methods as Back-Propagation Network, Feed-

Forward Neural Network, Maximum Entropy and Hough Transform, and compare them to the 

proposed method.   

Two tables in [15] from Divya Gilly accurately describe and compare different License Plate 

Recognition systems and License Plate Detection systems.  

Phases of OCR 

Optical character recognition is the complex process of actions that are usually called phases. 

According to Figure 1 they are: 

Image acquisition - the digital image of the text is collected using a scanner or a camera, 

which can be subject to digitization, binarization and compression. 

Preprocessing – a set of techniques such as thresholding and noise removal, used to improve 

the quality of the image. It is important because its defects could affect the recognition rates. 

Character segmentation - breaking a segment image into component characters. There are two 

types of segmentation: explicit and implicit. 

Feature extraction – identification of different features from characters, following 

segmentation. These features help to identify the character. 

Character classification - the process of relating the character features to a corresponding 

class. The character classification techniques may be statistical, structural, syntactic. 

Post processing is done to perfect the accuracy of an optical recognition system. Natural 

language processing, linguistic and geometric contexts are applied to fix errors. 
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Figure 1 - Main phases of OCR 

OCR techniques 

Matrix matching  

Matrix matching interprets a character within a pattern and compares it with a library of 

character templates. 

Fuzzy logic 

A fuzzy system receives data input from sensors and concludes findings based on it. Findings 

usually serve as the base for a control system.  

Feature extraction 

The aim of feature extraction is to select such features that increase the recognition rate. Here 

each character is introduced like a vector of features. 

Structural analysis 

Structural analysis recognizes characters by checking the horizontal, sub feature, and sub 

vertical forms of the image. 

Neural networks  

This technology simulates the neural network of the human brain. A neural network tests the 

pixels of the image and relates them to the existing index of character patterns. 

Application in LPR 

Automatic License Plate Recognition ensures automated access to the number plates for 

database systems that contain data about vehicle movements. 

Parking  

Automation and security include payment for parking without a ticket, car theft prevention, 

parking access automation, determining the car location. 

Access Control 

The permission of access to resources based on the users’ personalities and fellowship in 

different groups. License plate recognition provides automation access to vehicle control with 

enhanced security, car park administration for logistics and events control. 

Traffic Control and Optimization 

Text image 

Preprocessing 

Segmentation 

Feature extraction 

Recognition 

Post processing 
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License plate recognition is especially applied to detect the speed of a moving vehicle. LPR 

notes the average speed of cars and mitigates the hurry during traffic jams.  

Border Control 

Represents the country’s border security from illegal cross border traffic, contraband and 

terrorism. It helps to decrease the level of violent crime and raise the social security. 

Law Enforcement  

License plate recognition contributes to quick recognition of stolen cars based on current 

backlist, issuance of fines for red light passage and overspeeding. 

Comparison of studied works 

Table 1 below presents metrics from other researchers’ work with their progress. It represents 

character error rate (CER), character recognition rate (CRR) and accuracy. 

Table 1 - Metrics comparison 

Works CER / CRR Accuracy 

[16] Chinese license plates — 98.5% 

[17] LPRNet — 95 % 

[18] Bangladesh license plates 1 — 99.6% 

[11] Bangladesh license plates 2 90.9% 98.2% 

[19] Efficient NN 90.93% — 

[20] UK number plate — 98.9% 

[21] Greece LPR 95 % — 

[22] Practical LPR 95.6% — 

[23] UK binary character 97.3% — 

Conclusion 

The research paper aims at general familiarization with the OCR and LPR systems based on 

all collected information. It considers the basic principles of OCR work, the works of other 

researchers and their proposed methods. 

This article is one of the most important stages preceding presentation of the dissertation 

paper focusing on the development and comparison of OCR models using neural networks. 
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Салерова Д.К., Сарсембаев А.А. 

Таңбаларды оптикалық тануды пайдалану арқылы нӛмірлер белгілерін 

тануға шолу мақаласы 

Аңдатпа. Технологияның қарыштап дамуы халық санының артуымен нҿмірлерді тану 

жҥйелеріне деген қажеттілік – ең ҿзекті мҽселе. Полицейлер, саябақ басқармасы, жол 

қозғалысын басқару ҿз жҧмысын жақсарту ҥшін LPR пайдаланады. LPR жҥйесі сандық 

фотокамерадан кескін тҥсіреді, содан кейін алдын ала ҿңдеуді, таңбаларды 

сегментациялауды жҽне таңбаларды тануды жҥзеге асырады. Бҧл мақала OCR ҽдістері мен 

қадамдарын, LPR қосымшаларын кҿрсететін болып табылады жҽне басқа да зерттеушілер 

қолданатын алгоритмдер мен ҽдістерге қысқаша шолу жасалып, сипаттама береді. 

Түйінді сӛздер: нҿмірлерді тану жҥйелер (LPR), таңбаларды оптикалық тану (OCR), 

OCR алгоритмдер. 

Салерова Д.К., Сарсембаев А.А. 

Обзорная статья распознавания номерных знаков с использованием оптического 

распознавания символов 

Аннотация. С развитием технологий и увеличением населения потребность в системах 

распознавания номерных знаков становится все более и более актуальной. Полиция, 

управление парками, управление дорожным движением используют LPR для улучшения 

своей работы. Система LPR захватывает изображение с цифровой камеры, затем выполняет 

предварительную обработку, сегментацию и распознавание символов. Данная статья 

представляет собой обзор, который показывает методы и этапы OCR, области применения 

LPR и дает краткое описание алгоритмов и методов, применяемых другими 

исследователями. 

Ключевые слова: оптическое распознавание номерных знаков, оптическое 

распознавание символов, алгоритмы оптического распознавания, частота ошибок символов. 

Авторлар туралы мәлімет: 

Салерова Диана Кайратовна, бакалавр, «Компьютерлік инженерия жҽне ақпараттық 

қауіпсіздік» кафедрасының магистрлік студенті, Халықаралық ақпараттық технологиялар 

университеті. 

Сарсембаев Айдос Айдарович, PhD, «Компьютерлік инженерия жҽне ақпараттық 

қауіпсіздік» кафедрасының ассистент-профессоры, Халықаралық ақпараттық технологиялар 

университеті. 

Сведения об авторах: 

Салерова Диана Кайратовна, бакалавр, магистрант кафедры «Компьютерная 

инженерия и информационная безопасность», Международный университет 

информационных технологий. 

Сарсембаев Айдос Айдарович, PhD, ассистент-профессор кафедры «Компьютерная 

инженерия и информационная безопасность», Международный университет 

информационных технологий.  



 ИНТЕЛЛЕКТУАЛДЫ ЖҮЙЕЛЕР 

International Journal of Information and Communication Technologies, №2 (2), June, 2021

99 

+ +

About the authors: 

Diana K. Salerova, master student, Department of Computer Engineering and Information 

Security, International Information Technology University. 

Aidos A. Sarsembayev, PhD, Assistant-Professor, Department of Computer Engineering and 

Information Security, International Information Technology University. 



INTERNATIONAL JOURNAL OF INFORMATION AND 

COMMUNICATION TECHNOLOGIES 

МЕЖДУНАРОДНЫЙ ЖУРНАЛ ИНФОРМАЦИОННЫХ И 

КОММУНИКАЦИОННЫХ ТЕХНОЛОГИЙ 

ХАЛЫҚАРАЛЫҚ АҚПАРАТТЫҚ ЖӘНЕ  

КОММУНИКАЦИЯЛЫҚ ТЕХНОЛОГИЯЛАР ЖУРНАЛЫ 

Ответственный за выпуск 

Редакторы 

Компьютерная верстка 

Компьютерный дизайн 

Есбергенов Досым Бектенович 

Далабаева Айсара Касымбековна 

Джоламанова Балия Джалгасбаевна 

Медведев Евгений Юрьевич 

Туратауова Айжаркын Ахметовна 

Туратауова Айжаркын Ахметовна 

Редакция журнала не несет ответственности за 

недостоверные сведения в статье и 

неточную информацию по цитируемой литературе 

Подписано в печать 26.06.2021 г. 

Тираж 500 экз. Формат 60x84 1/16. Бумага тип. 

Уч.-изд.л. 10.1. Заказ №165 

Издание Международный университет информационных технологий 

Издательский центр КБТУ, Алматы, ул. Толе би, 59 




